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KVĚTEN 2023 
 

PANE, NEMÁM ČLOVĚKA… 

Někdo je sám a nikoho nemá, ani syna ani bratra, a všechno jeho 

pachtění nebere konce, jeho oko se bohatství nenasytí. 

„Pro koho se pachtím a sám se připravuji o pohodlí?“ 

(Kazatel 4:8) 

 

Nedávný výzkum Federálního úřadu pro zdraví ve Spojených státech 

zjistil, že momentálně největší hrozbou je OSAMĚLOST. Ohrožuje 

nejčastěji mladé lidi ve věku 15-24 let. Osamělost narostla zejména v době 

covidu, ale i díky značnému poklesu obliby církevního a komunitního 

života. Sociální izolace přitom značně zvyšuje riziko kardiovaskulárních 

chorob, deprese a demence. Navíc se tento problém šíří jako skutečná 

pandemie. Čeští odborníci v době postcovidové zaznamenali nárůst 

sociální fóbie a následně i sociální deprivace. Alarmující jsou čísla 

zejména u dětí a mladých lidí. A týká se to i seniorů, a to nejenom těch, 

kteří dožívají svůj život v domovech klidného staří. 

 

Při těchto zprávách jsem si vybavil příběh chromého muže, který po 

dlouhou dobu marně čeká na uzdravení u Jeruzalémského rybníku 

Bethesda. V rybníce čas od času anděl zavířil vodou, a kdo do vody 

vstoupil jako první, byl uzdraven. Když se Ježíš u tohoto muže zastavil  

a ptal se ho, zda chce být uzdraven, dotyčný mu odpověděl poněkud 

zvláštně: 

„Pane, nemám člověka, kterýž by, když se zkormoutí voda, uvrhl mne do 

rybníka, nebo když já jdu, jiný přede mnou již vstupuje.“ (Jan 5:7) 

 

Jsem přesvědčen, že největším problémem toho muže byla skutečnost, že 

byl sám – neměl člověka. Nejen v tom smyslu, že by ho někdo včas 
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popostrčil do vířícího a uzdravujícího pramene. Z příběhu nám dojde, že 

ten muž byl zcela osamělý a zřejmě tak trochu mimo zájem druhých. 

Možná si říkáte, proč o osamělosti vůbec přemýšlím. Důvod je 

jednoduchý. Byl jsem překvapen, že řada mých posledních rozhovorů 

(které jsem vedl jak s lidmi z našeho společenství, tak i mimo něj), byla 

zakončena od mého protějšku větou: „To jsem rád(a), že jsem si mohl(a) 

popovídat…“ 

 

Zdá se, že na mnohé bolesti našeho života někdy stačí jenom to, že je nám 

někdo ochoten alespoň chvíli naslouchat. Ono se ne nadarmo tady v Polabí 

kdysi říkávalo, že „…sdílená starost je poloviční starostí...“ 

 

Na to, že rozhovor (slovo) má uzdravující moc přišli před mnoha 

desetiletími V. Frankl, J. Křivohlavý či R. Feuerstein, který dokonce na 

moci slova vystavil i celou vzdělávací a uzdravující metodu. Nicméně tito 

moudří muži pouze navazují na to, co dávno dělal Ježíš – především 

naslouchal a pak v lásce jednal. 

 

Domnívám se, že skutečné „umění naslouchat“ je něčím, co si pro tuto 

dobu potřebujeme znovu osvojit. 

- Petr Plaňanský 

 

 

MUŽI NA HRANĚ – ABRAMOVY OTÁZKY, 

ANEB UJIŠTĚNÍ, ZASLÍBENÍ, SMLOUVA A INICIACE 

 

S Abramem jsme se naposledy 

loučili ve chvíli, kdy prokázal 

svému synovci velkorysost: nechal 

mu možnost vybrat si krajinu  

k přebývání. Nad to mu poskytl  

i nevídané milosrdenství v 

okamžiku, kdy Lota vyrval ze zajetí 

severních králů. A neměli bychom 

samozřejmě zapomínat ani na 

Abramovu pokoru, s níž předstoupil 

před Malkísedeka, krále Šálemu. Od 

něho přijal požehnání, jímž byl 

oddělen pro Hospodina Boha. 

 

To všechno je nejenom poutavým 

příběhem, nýbrž to patří k iniciaci 

patriarchy, který je o mnoho staletí 

později nazván „otcem všech 

věřících“ (a pod tímto přízviskem 

jej známe dodnes). Snad proto, že je 

tím prvním, kdo se vydává na pouť 

za hlasem Hospodinovým, prochází 

mnohými nesnázemi a zkouškami, 

též agónií, která doprovází jeho 

čekání na dědice, je mu tolik 

naloženo: 
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Po těchto událostech se stalo 

k Abramovi ve vidění slovo 

Hospodinovo: „Nic se neboj, 

Abrame, já jsem tvůj štít, tvá 

přehojná odměna.“ 

Abram však řekl: „Panovníku 

Hospodine, co mi chceš dát? Jsem 

stále bezdětný. Nárok na můj dům 

bude mít damašský Elíezer.“ 

Abram dále řekl: „Ach, nedopřáls 

mi potomka. To má být mým 

dědicem správce mého domu?“ 

Hospodin však prohlásil: „Ten tvým 

dědicem nebude. Tvým dědicem 

bude ten, který vzejde z tvého lůna.“ 

Vyvedl ho ven a pravil: „Pohleď na 

nebe a sečti hvězdy, dokážeš-li je 

spočítat.“ A dodal: „Tak tomu bude 

s tvým potomstvem.“ Abram 

Hospodinovi uvěřil a on mu to 

připočetl jako spravedlnost… 

(Genesis 15:1-6) 

 

Dialog, který se odvíjí mezi Bohem, 

který povolal Abrama na cestu  

a samotným poutníkem, je pro nás 

více než poučný. Znovu se tedy do 

rozhovoru ponořme a domýšlejme 

důsledky vyřčeného: 

- Nemáš se čeho bát, jsem Ten, kdo 

tě ochrání a zároveň je i tvou 

odměnou. (Není v životě ničeho víc 

a nic významnějšího, než se setkat  

s Bohem, než uslyšet jeho hlas  

a najít v něm své útočiště i 

bohatství.) 

- Co mi chceš dát, když nemám 

dědice? Bojím se, že dědit bude 

nakonec správce mého majetku. 

(Naše lidské touhy jsou možná dost 

přízemní či moderně řečeno 

„neduchovní“ – jako třeba touha po 

vlastním potomkovi, ale i tak jsou 

před Bohem zcela legitimní.  

A proto vyřknout je a přiznat se  

k nim, je poctivé a správné.) 

- Kdepak, správce to nebude, 

protože budeš mít svého vlastního 

právoplatného dědice. Ty budeš 

jeho otcem – vzejde z tebe!  

A schválně, Abrame, jestlipak 

dokážeš spočítat hvězdy na nebi? 

Přesně tak tomu bude s tvým 

potomstvem… (Na naše otázky  

a pochybnosti přichází mnohdy 

odpověď v podobě ujištění: Bůh 

vidí mnohem víc a dál, než si 

připouštíme, či než si dovedeme 

představit. My si rádi děláme „plán 

B“ a „plán C“, pokud selžou naše 

původní záměry, jenže Bůh dokáže 

všechny lidské plány, včetně těch 

špatných, integrovat do svého 

záměru s člověkem. Inu, Hospodin 

Bůh není žádný troškař a jeho 

milosrdenství vůči nám je 

velkorysé. Jeden má až pokušení 

říci skoro až „velkolepě marnivé“.) 

- Abram uvěřil. (Proč Abram 

uvěřil? Snad proto, že neuměl 

počítat do miliardy, nebo se mu 

počítat nechtělo, nebo spíš proto, že 

byl hluboce dotknut Boží 

velkolepostí a velkorysostí? Zdá se, 

že už staletí před Kantem prožil ten 

zvláštní záchvěv duše, který se 

později zhmotnil ve známé ve 
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zkratce: „Mravní zákon ve mně a 

hvězdné nebe nad mou hlavou…“) 

- Bůh mu to připočetl jako 

spravedlnost. (Možná 

nejpozoruhodnější moment 

rozhovoru: stačí pouhé přitakání 

Bohu v situaci, která se nám jeví 

jako pro nás příliš temná  

a beznadějná, aby nám to bylo před 

Bohem započítáno jako 

spravedlnost.) 

 

Zdá se, že diskutovat s Bohem  

a najít odvahu pokládat mu  

i nepříjemné otázky, kterých se 

sami bojíme, nás nakonec dovede  

k mnohem užšímu vztahu důvěry. 

Po rozhovoru „otázek a odpovědí“ 

následuje ještě jeden velmi silný 

okamžik. Abram je vyzván k oběti. 

Má rozpůlit určená zvířata: krávu, 

kozu, berana a má obětovat i 

hrdličku a holoubě. Abram učiní, 

jak je mu řečeno, dá vždy půlky 

zvířete proti sobě, kromě hrdliček,  

a hlídá je před dravými ptáky. Tedy 

před tím, kdo by ho rád okradl  

o oběť a s ní spojené požehnání. 

 

A nás napadá, proč je to všechno 

tak složité a proč tolik plýtvání? 

Začněme odpovědí na druhou 

otázku: to co tě nic nestojí za nic 

nestojí. Pokud něčeho dosáhneš, 

aniž bys musel cokoli obětovat – 

tedy něco, co tě stálo náklady, čas, 

úsilí a bolest, pak si toho patrně 

nebudeš vážit. Na Polabí se pro to 

vžilo trošku furiantské rčení: 

„snadno nabyl, snadno pozbyl“, 

které však dobře poslouží  

k porozumění. Nebo ještě jinak 

řečeno: pokud sám nejsi součástí 

procesu, který tě dovede  

k výsledku, pak si nebudeš vážit 

patrně ničeho. 

 

A rituál oběti odpovídá tehdejším 

zvykům – smluvní strany 

procházely mezi mrtvými zvířaty, 

jejichž krev byla prolita, a svým 

úkonem vyznávaly, že pokud snad 

nedodrží vzájemnou smlouvu, pak 

ať je s nimi naloženo stejně, jako  

s obětovanými zvířaty. Tak závažný 

byl vzájemný smluvní závazek. 

 

Abram, stejně jako v agónii 

očekávání stále nepřicházejícího 

dědice, prožívá agónii své oběti 

přinesené Hospodinu. Čas se 

příšerně vleče, až konečně přichází 

soumrak a s ním na Abrama padá 

„přístrach a velká temnota“. Možná 

je to zhmotněná obava, možná 

malomyslnost, možná hluboké 

pochybnosti či beznaděj. Zřejmě do 

té nejhlubší temnoty pochybující 

duše zaznívá Boží hlas, který 

nastiňuje budoucnost Abramova 

potomstva. Spolu se soumrakem se 

objeví dýmající pec a mezi 

rozpůlenými oběťmi prochází 

pochodeň, jako potvrzení smlouvy 

Boha s Abramem o darované zemi, 

kterou po určeném čase naplní 

zaslíbené patriarchovo potomstvo. 

Sám Bůh, symbolizován pochodní – 
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tedy světlem naděje v temnotách 

časů – prochází skrz oběť. Je to On, 

kdo se zavazuje vůči člověku, který 

je ochoten mu důvěřovat. A víme, 

že Bůh svou přísahu nikdy nezrušil 

a nezruší. 

 

Příběh plný otázek, pochybností, ale 

i zaslíbení a smlouvy založené na 

oběti, nás přivádí k důležitém 

poznání – každý z nás ve svém 

životě procházíme obdobím kdy na 

nás padají přístrach a velká temnota. 

A možná právě v těch temných 

zákoutích pochybností a zoufání 

nám může nejvíce zasvítit 

pochodeň, jako nadějný příslib věcí 

budoucích. 

 

Součástí toho pak můžeme být naše 

osobní iniciace – kdy si uvědomíme 

blízkost zmaru a smrti, ale také 

jistotu bezpečí a hojné odměny, 

které v Bohu máme. Tedy – pokud 

mu budeme ochotni důvěřovat. 

- Petr Plaňanský 

 

 

SLOVO PŘIJATÉ NA MODLITBÁCH 

Slovo, které na modlitbách při modlitebním řetězu 7.4. přijala Klára. 

 

„Neptej se, co má dělat společenství, ptej se, co mají dělat jednotliví lidé, 

co do něj chodí, kteří jej tvoří. Ve společenství lidé mohou načerpat síly, 

aby mohli posloužit jinde, na svých různých místech…“ 

 

 

ZPRÁVA O STAVU „UNIE“ 

 

V některých zemích je zvykem, že prezident či jiný představitel vlády 

předloží spoluobčanům zprávu o stavu země za uplynulé období. Obvykle 

se tak děje na počátku nového roku. 

U nás se zprávy na Radu Křesťanských společenství posílají na konci 

dubna, před jarní pastorálkou. Určitě bude dobré, když budete znát 

aktuální stav a situaci našeho společenství. 

K 31.12. jsme měli 76 dospělých členů, 21 dětí (do 18 let), z toho 5 dětí 

pokřtěných. V loňském roce jsme pokřtili celkem 6 nových sourozenců. 

Ve sboru slouží čtyři starší – Jára Litera, Karel Marek, Jiří Miklóš a Petr 

Plaňanský. Máme jednoho zaměstnance na plný úvazek – Petr Plaňanský  

a jednoho na poloviční úvazek – Markéta Literová. Petr si v loňském roce 

po 14 letech služby na sboru vybral dva měsíce volna vcelku. 

Funguje nám pravidelně 5 skupinek (dámská, mužská pro muže z chválící 

skupinky, domácí v Činěvsi a domácí v Mladé Boleslavi, a jedna 
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internetová – vedou ji Bohdan s Petrou), kromě toho se příležitostně schází 

mládežnici, pravidelně staršovstvo, poslední neděli v měsíci i muži na 

snídani před Bohoslužbami. 

V našem společenství je zapojena 34. Přední hlídka Royal Rangers, která 

je klíčovou službou pro děti v našem sboru, okolních církvích, ale i pro 

děti z nevěřících rodin. Za tuto službu zodpovídá Karel Marek, který 

postupně přenáší jednotlivé zodpovědnosti na mladé vedoucí. Hlídka má 

zázemí v prostorách našeho společenství a jako sbor se ji snažíme 

všemožně podporovat. 

Součástí našeho společenství je i podpora služby Tomáše Jeníka hlavního 

trenéra v Ambassadors – což je evangelizace prostřednictvím fotbalu. 

Hlavní těžiště sboru je na nedělních Bohoslužbách, kde je průměrná účast 

45 lidí a v nedělce 3-5 dětí. Celková obětavost společenství za loňský rok 

(desátky a sbírky) byla 1 359 803,- Kč. Jako společenství jsme od Nové 

naděje obdrželi dar 1 085 375. 

Na provoz Křesťanských společenství (zejména Rady a pastorálek) 

přispíváme částkou 25,- Kč za člena za měsíc, což je v našem případě 

22 800,- Kč (což znamená na jednoho člena 300,- Kč za rok). 

Každý měsíc jsme částkou 500,- Kč podpořili Národní radu Royal 

Rangers, poskytli jsme dar 7 200,- rodině (která přijala několik 

Ukrajinských uprchlíků), Záchranné službě Royal Rangers jsme poslali dar 

30 000,-Kč, naši hlídku Royal Rangers jsme podpořili částkou 30 000,- 

Kč, podpořili jsme misijní činnost darem 3 000,- pro Tomáše Jeníka. 

Kromě toho pořádáme několikrát do roka Charitativní bazar, o který 

pečuje Markéta Pokorná. Bazar výrazně pomohl zejména ukrajinským 

uprchlíkům. Funguje několik chválících skupin, jejich koordinaci má na 

starosti Markéta Jeníková. O nedělku se stará Jitka Plaňanská a její četné 

pomocnice. 

Loni jsme pečovali jsme o ukrajinské uprchlíky (ubytovávali je Kovalovi  

a Literovi), další péče byla především práce Markéty Literové. Julii a jejím 

třem dětem jsme umožnili bydlet několik měsíců ve sboru, pomohli jsme 

zajistit několika z nich práci, bydlení, školu, lékaře, rybářský lístek, 

vybavení bytu. V naší nemovitosti umožňujeme fungovat Cílkově domácí 

škole, jazykové škole English Extra a Spolu v Nymburce vést přípravné 

kurzy na přijímací zkoušky. Prostory půjčujeme k pronájmu na víkendy 

pro skautské oddíly, hlídky Roal Rangers a další skupiny. Poslední roky se 

zde tradičně pořádá Národní výcvikový tábor pro juniory z RR. 

V průběhu roku 2022 se zrekonstruovala garsoniéra v nejstarší části 

našeho objektu, zrekonstruovala se ve sklepě jedna kóje, zčásti svépomocí 
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mládežníků, z níž vznikla posilovna. Rozšiřoval se Internet v objektu  

a pokračovalo se v úpravách modlitebny. 

V průběhu roku proběhly dvoje křty, Velikonoční a Vánoční slavnost. Byli 

jsme zapojeni do aktivit, které jsme spolupořádali s ostatními 

nymburskými církvemi (Čtení Bible, společné Bohoslužby). 

Petr P. a Jirka M. jako kazatelé hostovali v několika spřátelených sborech, 

Petr P. moderoval a přednášel v knihovně a na několika školách, 

dlouhodobě se věnuje činnosti v Návrat domů z.s. (pod který spadá 

nakladatelství Návrat domů) a AMM z.s., který pořádá letní konference 

v Krkonoších (často pro ty, kteří hledají cestu zpět do církve), dlouhodobě 

spolupracuje s TWR a pravidelně přispívá do Tabity. Jiří M. se 

dlouhodobě věnuje vedení školy Elel a působí v prorocké skupině Orli.  

 

-PP- 

 

 

 

 

HŘEBENOVKA PRO MUŽE 

 

Protože 4. 6. 2023 proběhnou celorepublikové Bohoslužby v Praze od 

14.00 (a byl bych rád, abychom se tam v hojném počtu vypravili), 

využijeme toho, že v neděli nebudeme muset ráno spěchat do našeho sboru 

a tedy v sobotu 3. 6. 2023 uskutečníme výpravu mužů (16+) do 

Krkonoš. Tam se přesuneme brzo ráno auty, která zaparkujeme dole pod 

horami. Na Pomezní hřeben se necháme vyvézt autobusem. A odtud už 

pomažeme po svých po východní hranici Krkonoš. V plánu je asi 20 km 

horským terénem. Na začátku bude výstup na hřeben, po většinu cesty 

budeme klesat zpět k autům. Kolik bude potřeba aut, co s sebou a co na 

sebe ještě dám včas zájemcům vědět. Nejelo by se pouze v případě bouřek 

nebo nějakých mimořádných událostí. 

Potřebuji, aby se mi vážní zájemci hlásili v průběhu května. 

 

Petr Plaňanský 
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 CO, KDY, KDE?

BOHOSLUŽBY   

Neděle 7.5. od 10.00, slovo:  

P. Plaňanský, slavení Památky Páně  

Neděle 14.5. od 10.00, slovo:  

P. Kopečková 

Neděle 21.5. od 10.00 slovo: 

J. Miklóš, slavení Památky Páně 

Neděle 28.5. od 10.00, slovo:  

P. Plaňanský 

Neděle 4.6. celorepublikové 

Bohoslužby v Praze od 14.00, 

slovo: M. Prosner, slavení Památky 

Páně 

Neděle 11.6. od 10.00 slovo:  

P. Plaňanský 

Neděle 18.6. od 10.00 slovo:  

B. Koudelka, slavení Památky Páně 

EKUMENICKÉ Bohoslužby 

Pondělí 29.5. od 18.00 v kostele sv. 

Jiljí, káže Jan Kohout (ČSCH) 

 

MUŽSKÁ VÝPRAVA 

Sobota 3.6. 2023 Krkonoše (pro 

muže ze společenství 16+) info  

u Petra P. 

KOŠÍKOVÁ 

Každé pondělí (mimo svátky) 

v tělocvičně gymnázia od 19.00  

 

DÁMSKÁ SKUPINKA 

Vždy ve čtvrtek – 18.00-19.30 ve 

sboru; případně podle domluvy 

SKUPINKA PRO muže-chváliče 

Jednou za 14 dní (obvykle čtvrtek 

nebo dle dohody) od 18.00 

DOMÁCÍ SKUPINKA 

Ve čtvrtek jednou za 14 dní 

v Činěvsi od 18.00 

MUŽSKÁ domácí skupinka 

Středa jednou za 14 dní od 17.00 

V Mladé Boleslavi 

 

ROYAL RANGERS 

Vždy v pátek mezi 16.00-18.00 

mimo svátky a prázdniny 

 

BÝT NA BLÍZKU na konci cesty 

– přednáška M. Vaněčkové o 

mobilním hospici 18.5. od 17.30  

Městská knihovna Nymburk 

 

ČAJ NEBO FACKU? – přednáška 

Zuzky Sedláčkové o Misii mezi 

Masaji 30.5. od 17.30 Městská 

knihovna Nymburk

 

 

Sledujte stránky sboru, prosím, kde jsou aktualizovány údaje zejména v kalendáři 

akcí. 

 
LAVINA je měsíčník vycházející pro vnitřní potřebu Křesťanského společenství Nymburk. 

Křesťanské společenství Nymburk, IČ 73631183, číslo účtu 2000513008/2010, http://www.ksnymburk.estranky.cz 

Kontakty na staršovstvo – Petr Plaňanský, pastor (e-mail: petr.plana@gmail.com, mob: 724 435 386) 
Jaroslav Litera (e-mail: literovi@wo.cz, mob.: 724 309 912), 

 Karel Marek (e-mail: karel.marek@iol.cz, mob.: 603 800 891). 
Jiří Miklóš (e-mail jiri-miklos@tiscali.cz, mob.: 728 858 645 

Uzávěrka příštího čísla je 30.5.2023 
Dá-li Pán, příští číslo vyjde v neděli 11.6. 2023 
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